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¿su lealtad está con los castellonenses, con los valencia-
nos y con los alicantinos? ¿O con el señor Sánchez? Porque 
si usted no ha protestado por recibir menos vacunas, está 
claro que la respuesta es que usted está antes con Sánchez 
y con el PSOE que con los españoles de esta autonomía. 
(Aplaudiments)

Por eso estamos así, con un solo por ciento de casos vacu-
nados en casi tres meses . ¿Cómo vamos a llegar a ese 70 % 
que ustedes nos venden si en un centro de salud como en 
Alicante, con más de mil personas por encima de los ochenta 
años, solamente han vacunado a 90 a fecha de hoy? ¿Me lo 
puede explicar? ¿Han corregido los protocolos? Mejor aún, 
¿tenemos un protocolo o una estrategia clara? ¿O vamos 
a seguir dependiendo de cómo se levante usted cada día, 
señora Barceló? Y a los farmacéuticos, ¿los vamos a incluir? 
Y la sanidad privada, ¿va a hacer usted caso al juez y va a 
dejar de torpedear su vacunación?

Y termino, señora presidenta. Y quiero terminar diciendo y 
dando todo mi apoyo a la policía nacional y mi deseo para 
que vuelvan sanos y salvos a casa con sus familias. Y por 
ellos van mis oraciones . Como decía el Evangelio de San 
Lucas 6.30, «A todo el que te pida, dale». (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem donant resposta a la pregunta formulada.

Ara, quan el senyor García arribe al seu escó, senyoria, li 
done la paraula .

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Lógicamente, usted, que ha acudido a la RAE, sabrá lo que 
es una estrategia de vacunación. Una estrategia que, como 
ustedes dicen, y para ser iguales en todo el territorio naci-
onal, se aprueba por el Consejo Interterritorial, junto con el 
ministerio de sanidad y todas las comunidades autónomas . 
¡Y es la misma para todas las comunidades, gobierne quien 
gobierne! Y en esa estrategia es donde se diseña el orden de 
vacunación de las personas a las que hay que administrarles 
la vacuna. Una vacuna que hasta ahora, evidentemente, reci-
bimos pocas dosis, y por tanto tenemos que administrarlas 
siguiendo el orden establecido con rigor .

Primero las residencias. Ya lo he dicho a la señora Bastidas, 
que las residencias han recibido todas la primera dosis. Se lo 
he dicho, señora Bastidas. Aunque, parece ser que los datos 
tampoco les llevan a esa conclusión. Deben de tener un 
registro paralelo a la vacuna el Partido Popular que desco-
noce esta consellera .

En segundo lugar, decirles que, además de las residencias 
de mayores y de diversidad funcional, se han estado vacu-
nando los sanitarios de primera línea y de segunda línea de 
los hospitales públicos y privados . Estamos además en estos 
momentos vacunando a todo el personal sanitario también 
de la privada . Es más, mire, ayer, hoy, mañana, se está 

vacunando en el colegio de médicos de Valencia a aque-
llos médicos que no están mutualizados y que, en colabora-
ción con el colegio de médicos, estamos vacunando . Como 
lo haremos con el Colegio de Médicos de Alicante y como lo 
haremos con el colegio de médicos de Castellón .

Y los farmacéuticos y el resto de profesiones sanitarias que 
están incluidas en la estrategia tienen ya, se está preparando 
la planificación para esas vacunaciones. Y contamos con una 
colaboración extraordinaria, como es la de las mutuas, que 
están colaborando en este plan de vacunación, independien-
temente de si ese profesional está ligado a esa mutua o no 
lo está. La colaboración con ellas es extraordinaria, porque 
han puesto a disposición de la conselleria y de la Dirección 
General de Salud Pública todos los medios necesarios para 
que esos profesionales que son llamados se vacunen.

¿Y qué estamos haciendo? Incorporando también 
dentro de este personal el que se aprueba en el Consejo 
Interterritorial . No vamos por libre, nadie va por libre, segui-
mos estrictamente ese protocolo .

Y, por último, evidentemente, empezaremos por los cuerpos 
y fuerzas de seguridad del estado, de protección civil y el 
resto de personal esencial .

Ese es el plan, esa es la hoja de ruta, y esperamos que en 
abril nos puedan llegar más vacunas para proceder a una 
vacunación masiva y conseguir que la Comunitat Valenciana 
esté inmunizada y podamos recuperar algo nuestras vidas .

Gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Continuarem amb la pregunta que formula l’il·lustre dipu-
tat Ferran Martínez, en nom del Grup Parlamentari Unides 
Podem, al conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball.

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyor president .

Senyor conseller, la crisi que estem patint, com totes les 
crisis, tenen guanyadors i perdedors . I en esta crisi, com en 
la resta, estan sent els mateixos: els xicotets perden i els 
grans guanyen .

Ahir coneixíem que el benefici net d’Endesa en 2020 ha 
sigut de 1 .394 milions d’euros . En el cas d’Iberdrola el bene-
fici net en 2020 ha sigut de 3.661 milions d’euros. Aquestes 
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grans empreses, de fet, són les mateixes que estan presen-
tant enormes projectes d’inversions per a captar fons euro-
peus, mentre que les xicotetes i mitjanes empreses, el 
tercer sector i les pròpies administracions públiques es van 
quedant enrere.

Li done dades . Fins al moment, Iberdrola ha presentat 53 
projectes per a captar fons europeus per valor de 2.500 mili-
ons d’euros . Endesa ha presentat 110 projectes per valor de 
19 .000 milions d’euros .

Senyor conseller, els Fons europeus de reconstrucció 
haurien de servir per a portar a terme una transició justa, 
cap a un model més sostenible, avançat i inclusiu. Però el 
risc, cada vegada més evident, és que de nou açò es conver-
tisca en una enorme transferència de riquesa des del sector 
públic cap a les grans corporacions .

Hui, senyor conseller, s’ha votat en aquest Ple de les Corts 
una proposició no de llei d’Unides Podem que no ha eixit 
endavant en no comptar amb el suport del Partit Socialista. 
El que reclamem és, pura i simplement, que es complisquen 
els acords i la paraula donada .

Hi havia el compromís de tancar la central nuclear de 
Cofrents i ara s’està tramitant l’allargament de la seua explo-
tació per part d’Iberdrola fins a 2030.

Es va signar un programa de govern a nivell estatal que 
inclou una reforma del sector elèctric; no s’està fent.

El compliment del Pacte del Botànic exigeix la creació d’una 
empresa pública d’energia, que ara no es vol crear. I se’ns diu 
que una empresa pública d’energia que comercialitze ener-
gia no funcionaria. Però és que la millor prova que sí que 
funcionaria és que ja va funcionar en el passat. Endesa fou, 
fins 2003, una empresa pública que comercialitzava ener-
gia. Aznar va privatitzar Endesa perquè no funcionava? No, 
la va privatitzar precisament perquè funcionava. I, de fet, el 
que va passar després és que Aznar va deixar la presidència 
del govern i a partir d’eixe moment va estar cobrant 200.000 
euros a l’any a sou d’Endesa .

Perquè el problema, senyor conseller, és que no poden 
enfrontar-se a l’oligopoli elèctric els mateixos que entren 
en els seus consells d’administració quan deixen la política. 
El problema són les portes giratòries . El problema té nom i 
cognom d’exministres i exsecretaris d’estat, tant del Partit 
Popular com del Partit Socialista.

Señor conseller, una transición energética justa es incom-
patible con el dominio del mercado por parte de unas pocas 
grandes corporaciones . Lo estamos viendo ahora en Chiva . 
Ahí, una gran multinacional pretende crear una macroplanta 
de energía fotovoltaica que ocupará el equivalente a 588 
campos de futbol en el paraje natural de Brihuela. Todo el 
pueblo y todos los partidos políticos se han unido en contra 
del proyecto. Y el problema de fondo es que las grandes 
empresas quieren apoderarse de la única fuente de gene-
ración eléctrica que hasta ahora escapaba a su control y 
que favorece, de hecho, un modelo distribuido basado en 
pequeños y medianos productores.

Las instituciones, señor conseller, deben garantizar que la 
transición a las renovables se haga respetando el entorno 

natural . Y por eso debemos reclamarle desde la Generalitat 
al Ministerio Transición Ecológica que pare este proyecto.

Senyor conseller –vaig acabant–, els propers mesos seran 
decisius per al nostre país . Necessitem accelerar la trami-
tació de la llei de canvi climàtic i transició energètica, que 
serà una eina fonamental. Jo m’he passat les últimes setma-
nes estudiant el Pla d’energia sostenible de la Comunitat 
Valenciana de 2020, i he de dir que és un bon pla, i sabem 
que la conselleria ha fet esforços per a desenvolupar-lo. 
Però ara és precís un nou impuls: en la descarbonització 
del transport, en l’eficiència energètica de les llars i de les 
empreses, en un desplegament de les renovables que afavo-
risca els xicotets i mitjans productors .

I per tot això, i perquè no me queda més temps, volem 
preguntar-li quin balanç fa el Consell del Pla d’energia soste-
nible de la Comunitat Valenciana 2020 i quins són els seus 
objectius per als propers anys.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

La pregunta serà contestada per l’honorable conseller .

Contestarà l’honorable conseller . Quan vosté vullga, 
conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, president .

Senyor diputat, probablement subscric molt del que vosté 
ha comentat, però vull cenyir-me a la pregunta, i sobre-
tot començar dient-li que des de la Conselleria d’Economia 
Sostenible des del primer moment estem fent una aposta 
molt decidida per l’energia distribuïda . Concretament tenim 
un projecte, que és el de les comunitats energètiques locals, 
important perquè atén a eixa energia distribuïda i, a més a 
més, a la participació i la democràcia. És important capilarit-
zar, fer política del baix cap a dalt, que dona eixes possibilitats.

Però també he de dir-li que des del primer moment la polí-
tica en matèria d’energia ha anat lligada des de 2015 neces-
sàriament a un model energètic sostenible que impulsa la 
transició energètica cap a la descarbonització. I aquestes 
han sigut les bases del pla energètic o d’energia sostenible 
sense 2016-2020, en consonància amb les línies de les dife-
rents institucions europees internacionals.

Pel que fa als resultats, que vosté també pregunta, del pla, ja 
disposem de dades energètiques fins 2018. Els tancaments 
dels balanços energètics es fan normalment amb dos anys 
de retard, al que se suma enguany que tenim el problema de 
la pandèmia, i aleshores sols puc referir-me a les dades que 
tenim de 2018, que jo diria que compleixen en certa mesura 
el pla que vam engegar en 2016.
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Per exemple, la intensitat energètica se situa en 85,3 per 
milions d’euros del PIB front als 80,1 marcats com a objectiu 
per a 2020. És a dir, en este àmbit ja hem complert el pla.

Quant a xifres en termes de potència instal·lada, l’objectiu 
per a 2020 és de 4.529 megavats, i en el 2018 ja havíem 
abastit els 3.785 megavats, és a dir, un 83,6 % de l’objectiu 
marcat per a 2020. I li ho detalle.

És a dir, en energia eòlica, en 2018, ja havíem aconseguit 
1.194 megavats, i a aquesta xifra s’haurà de sumar la posada 
en marxa del nou parc de Cofrents. Dir-li que l’objectiu eren 
1.700 megavats per a 2020.

En energia hidràulica ja havíem superat, en 2018, els 2.152 
megavats. L’objectiu de 2020 era 2.139 megavats.

També, en energia termoelèctrica, en 2018 hem aconseguit 
ja la meta de 2020 amb 50 megavats.

I pel que fa a l’energia fotovoltaica s’ha avançat molt, abas-
tant els 364 megavats en 2018; l’objectiu en 2020 del pla 
era o es de 600 megavats.

A més, senyor Martínez, cal tenir en compte alguna coseta. 
Quan vam entrar a governar en 2015 la Generalitat valen-
ciana el marc normatiu i retributiu establert pel Govern 
d’Espanya era el més desfavorable, al que calia afegir el 
bloqueig de les actuacions per les energies renovables en la 
nostra comunitat . Molts anys perduts i anar a contracorrent 
de la resta de països europeus i del marc de la Unió Europea .

No obstant això, des de la Conselleria d’Economia Sostenible 
hem dut a terme accions en el període 2015-2018, com 
mostren els resultats, per a fomentar l’ús de les fonts ener-
gètiques renovables i establir els fonaments perquè el seu 
creixement fóra una realitat quan el marc estatal canviara. 
Va canviar en octubre de 2018, eliminant eixe vergonyós 
impost al sol. I gràcies al desbloqueig legal, juntament amb 
la política energètica iniciada per aquesta conselleria i el 
Consell, tornem a la senda del compliment dels objectius 
marcats per 2030. De fet, també hem anat incrementant els 
incentius any rere any en l’àmbit de l’energia.

I quant al futur, que vosté també pregunta, tenim l’Estratègia 
valenciana de canvi climàtic i energia 2030, que regirà 
les polítiques del canvi climàtic al nostre territori en línia 
amb directives europees i amb uns objectius clars: reduc-
ció del 40 % de les emissions de gasos d’efecte hivernacle; 
almenys el 32 % del consum final brut d’energia procedirà 
d’energies renovables, i l’increment de l’eficiència energètica 
en almenys el 32,5 %.

I també, en 2050, volem aconseguir la reducció d’emissions 
de gas d’efecte hivernacle entre un 80 i 95 %, i que el cent 
per cent de l’energia provinga de fons renovables. I a més 
a més també obtenir, a aquestes metes caldrà planificar de 
manera efectiva els passos a donar. I en eixe sentit estem 
impulsant la llei de canvi climàtic i transició ecològica en el 
marc del PNIEC 2021-2030.

Per tant, per a finalitzar, senyor Martínez, dir-li que hem llui-
tat molt per un marc jurídic favorable a la sostenibilitat ener-
gètica que ara tenim. I amb actuacions i pressupost al nostre 
territori per aquest camí que hem marcat continuarem 

avançant en els objectius cap a un model energètic sosteni-
ble, just, inclusiu i democràtic.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Finalitzarem este punt i la sessió plenària amb l’última 
pregunta, la 556, que formula l’il·lustre diputat José María 
Llanos a l’honorable consellera d’Innovació, Universitats, 
Ciència i Societat Digital.

Senyor Llanos, té vosté la paraula .

El senyor Llanos Pitarch:

Gracias, señor presidente .

Concreto la pregunta que ya consta en el registro. Por 
cuanto respecta a las universidades valencianas, ¿existe, a 
día de hoy y en paralelo a las medidas aplicadas, un plan de 
evaluación y valoración del resultado y eventual eficacia de 
las mismas?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Quan vosté vullga, però millor des del faristol.

Contestarà l’honorable consellera .

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Gracias, señor presidente .

Señor Llanos, me pregunta por el incremento de contagios . 
Efectivamente, hemos vivido una situación…, alcanzando 
máximos preocupantes en nuestro territorio .

Los rectores y las rectoras de las universidades de la 
Comunidad Valenciana y yo misma hemos mantenido conti-
nuas reuniones de coordinación, a lo largo de este mes y el 
anterior, en concreto, 11 reuniones en el mes de enero y 5 
reuniones en febrero, en las que hemos analizado los datos 
que proporcionaban las autoridades sanitarias, los datos 
recabados por las propias universidades y hemos evaluado y 
valorado la efectividad de los planes de contingencia que ya 
estaban elaborados, hemos ido siguiéndolos. Hemos conti-
nuado siguiendo la hoja de ruta prevista, esos protoco-
los adoptados, para evitar la propagación de la COVID y lo 
hemos hecho día a día .


